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Cu ocazia aniversării zilei dumneavoastră de naştere: Emanuel Faur, Tudor 
Naom, Octavian Pop și Doina Dragomirescu, în numele comunităţii Parohiei 
Greco-Catolice „Sfântul Gheorghe”, vă dorim sănătate, fericire şi bucurii. 
Preoţii parohiei vor celebra o Sfântă Liturghie, în ziua aniversării.

NOAPTEA ARESTĂRILOR
Sâmbătă, 28 octombrie 2023

ora 16.00 – Comemorarea arestării Preasfi nțitului Valeriu Traian Frențiu și ai
celorlalți episcopi greco-catolici în Palatul Episcopal; Prezentarea cărții Episco-
pul Valeriu Traian Frențiu în dosarele securității (Sergiu Stoica, Editura Mega, 
Cluj-Napoca, 2023). Va vorbi despre arestarea episcopilor români greco-catolici în 
1948, doamna Laura Stanciu, istoric.

ora 17.00 – Procesiune de la Palatul Episcopal Greco-Catolic la Catedrala 
„Sfântul Nicolae” din Oradea, intonând Imnul Fericiților Episcopi Martiri Români, 
cu candele aprinse;

ora 17.05 – Acatistul Fericiților Episcopi Români Martiri, Catedrala „Sfân-
tul Nicolae” din Oradea;

ora 18.00 – Proiecția fi lmului Fericitul Episcop Valeriu Traian Frențiu pe 
Palatul Episcopal Greco-Catolic din Oradea, în colaborare cu Oradea Heritage.

În zilele de sâmbătă și duminică (28-29 octombrie a.c.), Palatul Episcopal 
va fi  deschis publicului, fi ind prezentă aici expoziția „75 de ani de la interzicerea 
Bisericii Greco-Catolice” pregătită de departamentul Cultural al Episcopiei Greco-
Catolice de Oradea.

Aceasta va cuprinde portretele episcopilor grecocatolici martiri deținuți, pre-
cum și obiecte din patrimoniul istoric al Fericitului Episcop Martir Valeriu Traian 
Frențiu, episcop de Oradea Mare în perioada 1922-1948, arestat de autoritățile co-
muniste în Noaptea arestărilor și decedat la Penitenciarul din Sighet.



Vrei să fi i tu?
De ce să nu recunoaștem, cu toții avem un frison de neliniște atunci când ne 

gândim sau vorbim de puterea întunericului. Evanghelia de astăzi descrie teribila 
putere a răului cu amănunte care nu sunt menite să ne liniștească. În primul rând 
numele este legiune, iar o legiune romană de exemplu era formată din aproxima-
tiv 6.000 mii de soldați. Ne putem ușor imagina așadar forța letală a unei aseme-
nea formațiuni, cu atât mai mult cu cât se aplică unei realități spirituale: în fața 
ei, orice umană rezistență este spulberată. Evanghelia ne dă ulterioare detalii și ne 
spune că nici lanțurile nu erau capabile să îl țină în frâu pe cel posedat, iar faptul 
că locuia în morminte adaugă un ulterior aspect tenebros. (...) O asemenea putere, 
aparent de nebiruit, care terorizează un întreg ținut, își pierde toată consistența 
atunci când Isus își pune primul pas pe tărâmul Gadarenilor. Nu e nevoie să spu-
nă ceva, nu e nevoie să facă ceva, e sufi cientă prezența lui, pentru ca întreaga 
putere, întreaga legiune să se așeze la picioarele Lui, implorând clemență. Oare 
în ce situație și în fața cui, o legiune romană de 6000 de soldați antrenați special 
pentru luptă, ar depune armele instantaneu, toți deodată, fără a schița o minimă 
rezistență? Ne dăm seama cu adevărat ce înseamnă asta? (...)

Evanghelia de astăzi ne invită să ne întoarcem la începutul vocației și 
la misterul botezului nostru, deoarece este momentul în care și noi, la fel ca 
omul posedat, am fost eliberați de puterea întunericului și îmbrăcați cu hainele 
luminii: câți în Cristos v-ați botezat, în Cristos v-ați și îmbrăcat. După acest 
moment, pașii noștri merg pe urmele pașilor Săi și de aceea demonii tremură 
și în fața noastră, fi indcă misterul Nazarineanului este în chip tainic prezent în 
viața ucenicilor săi. Primii ucenici experimentează această putere și se întorc 
bucuroși la Isus mărturisindu-i darul: și diavolii se supun lor în numele lui Cris-
tos. Bineînțeles, asta nu ne permite să ne mândrim sau să fi m indolenți: misterul 
răului rămâne o putere teribilă, pe care o putem învinge doar în Isus Cristos. 
Faptul că suntem botezați, că suntem creștini este esențial, însă lupta cu cel 
rău durează întreaga viață și de aceea zi de zi, trebuie să trăim botezul nostru, 
urmarea lui Cristos și renunțarea la cel rău și la faptele lui, altfel devenim vul-
nerabili. Padre Pio spunea că după Învierea lui Cristos, diavolul este ca un câine 
legat: nu poate veni spre noi, însă putem merge noi în direcția lui printr-o viață 
neconformă cu statutul nostru de creștini.

Doar în Cer vom ști cu adevărat de câte ori Dumnezeu ne-a scăpat din 
cursele vrăjmașului și de câte ori Maica Sfântă ne-a acoperit cu mantia ei ocro-
titoare. Domnul ne este pururi aproape, nu ne abandonează niciodată, însă liber-
tatea noastră ne permite să-L primim zi de zi în sufl etul nostru sau să-L alungăm 
precum cei din evanghelie. Cel ce a învins legiunea din ținutul Gherghesenilor, 
are nevoie de acordul nostru zilnic pentru a o învinge pe cea din viața noastră.

PS Claudiu,  Episcopul Eparhiei de Cluj-Gherla


